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آرما ن ملی- محمدسیاح: قیمــت گوشت قرمز از افزایش 
ســالانه به ماهانه و بعد بــه هفتگی و روزانه و حالا به ســاعتی 
رسیده اســت! افزایش قیمتی که دست بســیاری از مردم را از 
خرید ایــن کالای پروتئینی مهم به ویژه برای ســامتی کوتاه 
کرده اســت. فروشــندگان خرد هم مثل مردم از این وضعیت 
نالان هســتند چراکه فروش آنها هم به شــدت کاهش یافته و 
درآمدشان تحت تاثیر قرار گرفته اســت. با این حال مسئولان 
دولتی هیچ برنامه ای برای مدیریت بازار ندارند و اصا در راستای 
این اقدام هم حرکتی نکرده و نمی کنند و شــاید دلیل آن عدم 
تخصص کمیســیون کشــاورزی مجلس و وزیر کشــاورزی و 
مدیران تازه منصوب شده ای باشد هیچ برنامه ای برای کشاورزی 
و دامداری در کشــور ندارند! همین موضوع باعث شــده دست 
مافیا و تولیدکنندگان بزرگی که تمام زنجیره از تولید تا عرضه 
را در دست دارند به هر روشــی که می دانند عمل کنند و با بازی 
با قیمت ها منافع بازار را به سمت خودشان سوق دهند! پیش از 
این نمایندگان مجلس انقابی دلیل همه مشکات را قاچاق دام و 
نهاده و اشکالات سامانه بازرگاه و کم کاری دامداران می دانستند و 
فعالیت دلالان ولی حالا که وضعیت بحرانی تر شده صدایشان هم 
در نمی آید. در این شرایط تنها مردم هستند که باید هزینه عدم 
تخصص و آگاهی مسئولان در وزارت جهاد کشاورزی را بپردازند! 
افزایش قیمت گوشــت قرمز در هفته های اخیر موجب تعجب و 
البته نگرانی مردم شده اســت و در مقابل سکوت و بهانه  تراشی 
مسئولان در این حوزه باعث تعجب مصرف کنندگان شده است! 
یکی کاهش عرضه به دلیل صادرات را بهانه می کند، یکی بارش 
باران افزایش کرایه حمل ونقل و دیگری نبود نهاده و مجبورشدن 
دامدار به صادرات دام و دیگری تفــاوت قیمت داخل و خارج را 
دلیلی برای قاچاق یا صادرات بیشتر می داند. وضعیتی مبهم در 
بخش دامداری و تامین گوشت قرمز آن هم در ماه های پایانی سال 
که مردم بیشتر برای خرید گوشت قرمز اقدام می کنند! برخی از 
کارشناسان معتقدند که این بازار هم مانند سایر بازارها در دست 
عده ای خاص که می توان آنها را مافیا نامید است، درواقع تغییر 

قیمت گوشت قرمز به دست همین افراد رقم می خورد. 

 رشد قیمت گوشت در بازار کساد!
یکی از فروشــنده های گوشــت قرمز در منطقه 16 تهران 
منطقه ای که مردم آن قدرت اقتصــادی بالایی ندارند و درآمد 
بیشتر مردم در رده متوســط و متوسط روبه پایین است،  درباره 
افزایش قیمت گوشت و نگرانی هایی که مشتریان او با آن برخورد 
دارند؛ به »آرمان ملی« گفــت: »قیمت ها هر روز تغییر می کند، 
صبح یک قیمت به مشتری می دهیم عصر و آخر شب یک قیمت 
و فردا آن باز افزایش. این اتفاق نه تنها توان خرید مردم را کاهش 
داده که باعث شده تا فروشــنده ها نیز درگیر مشکات و بحران 
درآمدی شوند.« او ادامه می دهد: »من فروشنده که روزانه بیشتر 
از 20 لاشه گوسفند برای فروش به مغازه می آوردم حالا اما سه 
لاشــه کامل را هم به سختی می فروشــم و با ادامه این وضعیت 
قطعا کار به تعطیلی یا تغییر شغل خواهد رسید.« این فروشنده 
با اشــاره به ادامه داربودن افزایش قیمت گوشت قرمز افزود: »به 
ما فروشــنده ها گفته اند که قرار است قیمت گوشت قرمز و مرغ 
افزایش بیشتری داشته باشد؛ در حال حاضر که میانگین قیمت 
گوشت قرمز گوسفندی 170 و گوساله 190 هزارتومان است در 
صورت این افزایش به بالای 250 هزارتومان هم شاید برسد و اگر 
این چیزهایی که به ما گفتند درست باشد باید فاتحه قصابی را 

خواند چون کسی دیگر توان خرید نخواهد داشت!«
 رشد 10 هزارتومانی در چند روز

بر این اساس قیمت هر کیلوگرم شقه گوسفندی بین 1۴0 تا 
1۴۸ هزارتومان، راسته گوسفندی بین 1۴5 تا 1۴۸ هزارتومان، 
سردست گوسفندی بین 1۳9 تا 1۴۸ هزارتومان، ران گوسفندی 
بین 160 تا 179 هزارتومان و ران گوســاله بیــن 165 تا 179 
هزارتومان اســت. به گفته فعالان بازار، مطرح شــدن مباحث 
مبنی بر حذف ارز ۴200 تومانی در هفته های گذشته منجر به 
این افزایش قیمت شده و با وجود اینکه مسئولان دولتی حذف 
ارز ۴200 تومانی را تکذیب کردند هنوز بازار گوشــت به تعادل 
نرسیده است. با افزایش قیمت گوشت قرمز، مباحثی مطرح شد 
مبنی بر اینکه آزادشدن صادرات دام زنده منجر به چنین اتفاقی 
شــده و دولت باید جلوی صادرات را بگیرد، به دنبال این اتفاق 

دولت نیز برای تنظیم بازار این کالا، حدود 10 روز قبل صادرات 
دام زنده را مدت کوتاهی بعداز آزادشدن آن مجددا متوقف کرد تا 
قیمت این کالا در بازار داخل کنترل شود. با این حال این افزایش 
در شــرایطی اتفاق می افتد که مشــتریان گوشت قرمز به دلیل 

کاهش توان خرید به شدت کم شده اند! 
 کدام بهانه را بپذیریم؟!

یکی از ایرادات اساسی در بین مسئولان کشور این است که 
به جای حل مساله به بهانه تراشی می پردازند تا اصل موضوع پنهان 
شــود و از طرفی بی برنامه  بودن دامداری و تامین نیاز بازار دیده 
نشود. مشکات امروز بازار گوشت قرمز مشکلی مربوط به امروز و 
دیروز نیست اما در این همه زمان چه اتفاقی برای مدیریت بازار 
صورت گرفت؟ هیچ! حالا هم مدیریت قیمت از دست شان خارج 
شده هرکس بهانه ای متفاوت برای این وضعیت مطرح می کند! 
علی اصغر ملکی، رئیس اتحادیه فروشندگان گوشت گوسفندی 
نیز در این باره گفته است: »در یک هفته اخیر به دلیل بارش های 
برف و باران در جاده ها عرضه گوشت به تهران کمترشده و برخی 
راننده ها قیمت کرایه حمل را بالاتر برده اند. همچنین صادرات 
دام هم عرضه گوســفند زنده را به تهران کمتر کرده که همین 
مسائل قیمت گوشــت را در بازار تهران بالا برده است.« او ادامه 
داد: »از طرفی به دلیل کمبود خوراک دام وزارت جهادکشاورزی 
دســتور صادرات دام را داده و از این رو برخی دامداران دام های 
خود را به کشورهای اطراف صادر کردند.« افشین صدردادرس 
رئیس اتحادیه دام هم در این باره گفته است: »قیمت دام زنده 
طی حدود ۴5 روزگذشــته ۳ تا ۴ هزارتومان افزایش یافته، اما 
توزیع کنندگان گوشت در بازار مدعی شــدند که در این مدت 
قیمت گوشــت روزانه ۳ هزارتومــان بالا رفته اســت. بنابراین 
به وضوح می توان دید که افزایش قیمت گوشــت هیچ ربطی به 
صادرات ندارد و مربوطه به کسانی است که بازار عرضه گوشت 
را در اختیار دارند. با توجه به اینکه صــادرات دام زنده نیز بیش 
از 10 روز است که متوقف شده، اما این مساله نتوانسته بر روی 
قیمت گوشت در داخل تاثیرگذار باشد. باید مسئولان امر به دنبال 
عوامل دیگری باشند که موجب ایجاد نابسانی در بازار شده است 

چراکه به تدریج به ایام عید نیز نزدیک می شــویم و تنظیم بازار 
کالایی مانند گوشت در چنین شــرایطی اهمیت بسزایی پیدا 
می کند و اگر دولت الان نتواند بازار این کالا را کنترل کند در ایام 
عید با چالش جدی در این حوزه مواجه خواهیم شــد.« منصور 
پوریان، رئیس شورای تامین دام کشــور با اشاره به زمزمه های 
افزایش نرخ گوشــت در ماه های پایان سال، اظهارکرد: »برخی 
مافیای عرضه گوشت گرانی های اخیر نرخ گوشت را به صادرات 
دام ارتباط می دهند که باید بگویم که صادرات معلول گرانی های 
اخیر نیست.« او عرضه دام را بیشتر از تقاضا عنوان کرد و افزود: 
»بازدید روزانه از میادین عمــده از جمله میدان قم این موضوع 
را به خوبی روشــن می کند. برخی از دامــداران موفق به فروش 
دام خود نمی شــوند و آن را به دامداری خود باز می گردانند.« 
به گفته رئیس مجمع صادرکنندگان دام زنده کشــور، شرکت 
پشتیبانی امور دام در حجم بالای گوشت ذخیره کرده است و اگر 
نرخ گوشت افزایش یافت می تواند برای تنظیم بازار آن را عرضه 
کند. پوریان عدد ۳00 هزار راس دام برای صادرات را قابل توجه 
ندانست و ادامه داد: »خشکسالی، کمبود آب و نهاده های دامی 
فشار بر روی دامداران دام سبک را افزایش داده است به خصوص 
دامداران استان های جنوبی کشــور. بنابراین صادرات می تواند 
تنفسی برای این دامداران محسوب شود.« این فعال اقتصادی 
با بیان اینکه افکارعمومی همراه صادرات نیست، افزود: »مافیای 
عرضه گوشت می خواهند با جوسازی علیه صادرات افکارعمومی 
را به نفع خود تغییر بدهند. هدف از صادرات نفع شخصی افراد 
نیست بلکه توجه به پویایی اقتصاد دامداران است. بوروکراسی 
صادرات و دخالت های زیاد در این بخش روند صادرات را دشوار 
کرده و مانع تسهیل خروج دام از کشــور شده است.« او قیمت 
واردات لاشه بدون دنبه را ۴ دلار و 50 سنت عنوان کرد و گفت: 
»کســانی که می خواهند صادرات دام متوقف شود می خواهند 
قیمت گوشــت را در بازار داخلی به کیلویــی 200 هزارتومان 
برســانند، 200 هزارتومان معادل 6 دلار اســت. بنابراین این 
افراد می خواهند با افزایش نرخ گوشــت داخلــی، واردات آن را 
توجیه پذیر جلوه دهند. این در حالیست که جمعیت دام کشور 
61 میلیون راس است.« بنا به اظهارات پوریان، قیمت گوشت در 
میادین هنوز به کیلویی 61 هزارتومان نرسیده )قیمتی که دولت 
برای آنها مشخص کرده اســت( و دلیل این مساله هم بالابودن 
عرضه دام در کشور است. بیماری کرونا باعث کاهش پرمصرف ها 
شده و دام زیادی در دســت دامداران مانده و آنها را گرفتار کرد. 
رئیس شورای تامین دام کشور تاکیدکرد: »برخی مافیای عرضه 
گوشــت به دنبال به جلورفتن قیمت ها هستند این درحالیست 
قیمت دام در دامداری ها افزایش نداشته، اما در قصابی ها شاهد 
تغییرات هفته ای قیمت ها هستیم. کشــتارگاه ها و افرادی که 
از حراج کردن دام توســط دامداران بیشــترین ســود را بردند 
می خواهند قیمت گوشت داخلی افزایش پیدا کند تا واردات را 
توجیه پذیر جلوه دهند و تولید را در کشور را فلج کند.« چالش 
جدی این روزهای مردم تامین معیشت با کمترین دغدغه ممکن 
است، اما با بی برنامگی مسئولان و حضور مافیایی که بازار را در هر 
صورت در دست گرفته اند این امکان وجود نخواهد داشت که بازار 
به آرامش برسد! در حقیقت معیشت مردم قربانی منفعت طلبی 
قدرت های بزرگی شده که زنجیزه  تولید را از ابتدا تا انتها در دست 
دارند و تصمیمات نادرســت و دخالت های نابه جا به جای ایجاد 
زمینه حل مشکات و کمبودهای دولت و همچنین ناکارآمدی 

وزارت جهاد کشاورزی و... شده است.

بررسی ادعای تبلیغات دشمنان مبنی بر آلوده بودن 
محصولات کشاورزی نشان می دهد:

  عذرخواهی بهتر از 
آسمون و ریسمون  بافتن است!

  به جای پاک کردن صورت مساله عذرخواهی کنید!
آرمان ملی: »تمامی محصولات کشاورزی و موادغذایی 
تولیدی ایران از ســامت و کیفیت برخــوردار بوده و ادعای 
آلوده بودن آنها، تبلیغات دشــمنان اســت.«، این ســخنان 
سرپرســت معاونت زراعت وزارت جهادکشاورزی است که 
معتقد است با وجود تمامی اتفاقات اخیر در بازگشت خوردن 
محصولات کشــاورزی صادراتی آن هم به دلیل عدم رعایت 
اســتانداردهای مصرف کود و ســم اما ادعــای آلوده بودن 
محصولات تبلیغات دشــمنان اســت. البته ضعف نظارتی و 
اهمال کاری مسئولان نهادهای و ســازمان های مختلف به 
عرفی نانوشــته در تمامی دولت ها تبدیل شده است آن هم 
در شرایطی که عاوه بر اسناد محکمی که در خصوص دلایل 
بازگشت خوردن محصولات کشاورزی منتشرشده کارشناسان 
و متولیان تشــکل های مربوطه بارها تاکیــد کرده اند به رغم 
وجود قوانین و استانداردهای تعریف شده در تولید و واردات 
سموم و آفت کش ها اما متاسفانه ضعف نظارتی باعث شده تا 
این محصولات از کیفیت لازم برخوردار نباشــند. البته این 
معاون وزیر معتقد است که رسانه ها در دام دشمنان می افتند 
و بازگشت خوردن محصولات وارداتی سایر کشورها را از سوی 
ایران پوشش نمی دهند که البته به نظر می رسد انجام وظیفه 
ذاتی دلیلی بایر پوشــش دادن ندارد و زمانــی موضوع حائز 
اهمیت است که اهمال کاری منافع ملی کشور را تحت الشعاع 
قرار می دهد. همچنین به اعتقاد ایشان آزادسازی واردات از 
سوی کشــورها باعث برهم خوردگی بازار داخلی محصولات 
کشاورزی شده که به نظر می رسد عدم هماهنگی کشورها در 
تصمیمات تجاری کشورشان با مسئولان داخلی قطعا ارتباطی 
به ضعف مدیرتی ندارد؟! از سوی دیگر بر فرض آنکه تمامی 
کارشناسان اطاعات غلط می دهند آیا مذاکرات و رایزنی های 
گسترده فعالان اقتصادی به همراه مدیران مربوطه که سعی 
دارند تا مجددا صادرات محصولات کشــاورزی به روسیه و 
کشورهای دیگر را احیا کنند همگی ادعایی کذب و تبلیغات 
دشمنان اســت. درواقع به نظر می رسد مســئولان به جای 
فرافکنی و پاک کردن صورت مساله با یک عذرخواهی و تاکید 
بر اجرای صحیح تعهدات کاری خود از این پس از تکرار چنین 
مسائلی جلوگیری کنند. علیرضا مهاجر، سرپرست معاونت 
امور زراعت وزارت جهاد کشاورزی گفت: اکنون فرزندان ما در 
وین در حال مذاکره هستند و آنچه امروز در جامعه ما مطرح 
می شود تبلیغات دشمنان در شرایط فعلی کشور است و برخی 
افراد ساده این مطالب را بازنشر می کنند. وی با تاکید براینکه 
حامی تولید داخلی هستیم، افزود: تولیدی در کشور باید انجام 
شود که برای کشور مفید باشد. ما »سم« را به عنوان آفتکش 
برای ازبین بردن آفات اســتفاده می کنیم کــه باید بالاترین 
تکنیک دنیا در آن دیده شده باشد تا کمترین آسیب را برای 

انسان داشته باشد. 
 تلاش داریم محصول سالمی تولید کنیم

وی ادامه داد: یکماه پیش یک کشتی ذرت از برزیل به 
داخل کشــور آمد اما برای اینکه این محموله یکماه روی 
آب مانده بود به دلیل آلودگی برگشت زدیم. آیا کسی این 
موضوع را پررنگ کرد؟ مهاجر اضافه کرد: پیش از این 200 
تن بذر از آلمان به ایران وارد شد، اما به دلیل وجود 20 تن 
بذرآلوده برگشــت خورد. وی با بیان اینکه هر کشــوری 
فهرست سموم و گواهی بهداشت سامت گیاهی مختص 
خود را دارد، اظهارداشت: بنابراین هرجا کالای ایرانی هم 
مشکل داشته باشد یا با فهرست حفظ نباتات سایر کشورها 
یکی نباشد برگردانده می شود؛ بنابراین جای نگرانی نیست. 
سرپرست معاونت امور زراعت وزارت جهادکشاورزی درباره 
برگشت سیب زمینی از ازبکستان گفت: ازبکستان چندی 
پیش به دلیل سرمازدگی اقدام به واردات کرد. بنابراین 50 
تن سیب زمینی ایران توسط عده ای فرصت طلب با خاک 
جمع آوری و ارسال شده است، بنابراین ازبکستان نیز این 
محصول را به دلیل خاک برگردانده است. این درحالی است 
که امسال 600 تن سیب زمینی تولید به کشورهای هدف 
صادر شده و مشکلی نداشته است. به گفته مهاجر، محصول 
»کیوی« به دوبی که قرنطینه گیاهی ندارد صادر شده بود 
و به دلیل مازاد واردات این کشــور اقدام به صادرات کیوی 
ایران به هندوستان کرده بود که آنها به دلیل شپشک این 
محصول را برگشت زدند این درحالی است که ما برای تولید 
کیوی در داخل کشور از سم استفاده نمی کنیم. سرپرست 
معاونت امور زراعت وزارت جهادکشــاورزی گفت: به رغم 
همه فشــارها و تحریم ها ما تاش داریم محصول سالم و 
کیفی تولید و وارد کنیم تا مردم کشورمان آسیب نبینند. 
وی افزود: کیوی، سیب زمینی، فلفل دلمه ای، برنج و سیب 
ایران سالم اســت و هیچگونه آلودگی ندارد. ایران بیش از 
۳00 روز آفتاب دارد که خود آفتکش خوبی است و کمترین 
سم را مصرف می کنیم درحالی که در اتحادیه اروپا 6 برابر ما 
سم مصرف می کنند. به طور مثال در دنیا برای تولید گندم 
۴ تا 6 دوره سمپاشی استفاده می شــود درحالی که اگر ما 
در کشور دو دوره سمپاشی داشته باشیم، می گویند گندم 
تولید ایران آلوده اســت. مهاجر، علت به هم ریختگی بازار 
محصولات کشاورزی داخلی را آزادسازی ناگهانی واردات 
برخی کشورها دانست و گفت: ازبکستان به دلیل سرمازدگی 
یکدفعه اعام می کند واردات سیب زمینی یا گوجه فرنگی 
آزاد است و همه تولیدکنندگان و صادرکنندگان ما به دنبال 
صادرات می روند که همین بازار داخلی ما را تحت تاثیر قرار 
می دهد. وی بر این باور است که کشورهای واردکننده لازم 
است که از ابتدای هر ســال اعام کنند چه میزان واردات 
می خواهند همان میزان تولید و صادر شــود بنابراین بازار 
داخلی ما هم دچــار به هم ریختگی نخواهد شــد. مهاجر 
با انتقاد از اینکه رســانه های ما به دام دشمنان می افتند، 
افزود: از رســانه ها می خواهیم زمانی کــه ایران محصول 
دیگر کشورها را به دلیل مسائل بهداشتی برگشت می زند، 
این موضوع را نیز منعکس کنند. انتظار می رود در چنین 
مواردی کارهای نظارتی و قرنطینه ای کشورمان نیز مورد 
تشویق قرار بگیرد نه اینکه برخی مدعی و ناراحت شوند که 
چرا محصولی که به این زحمت وارد کشــور شده مرجوع 

شده است. 

نیم نگاه

آرمان ملی: روزگذشته رئیس انجمن دوستی ایران چین 
از عدم همکاری وزیر اسبق راه و شهرسازی برای استفاده از 
فاینانس 50 میلیارد دلاری چینی هــا خبر داد که به گفته 
عاءالدین بروجردی قرار بوده خط راه آهن سریع السیر تهران 
و مشهد را اجرا کنند اما رویکرد عباس آخوندی باعث شده تا 
این فرصت از دست برود. درواقع موضوعی قرارداد 25 ساله 
ایران و چین که در قالب تفاهمنامه ای در دولت قبل منعقد 
شد در دولت سیزدهم در حالی جزئیات آن پیگیری می شود 
که در این میان همچون روال مرسومی که در دولت سیزدهم 
پیش گرفته شــده برخی از افراد قصد دارند تــا با گرفتن 
انگشت اتهام به ســمت وزرا و مدیران دولت قبل مشکات 
کنونی را به اهمال کاری های دولت قبل نسبت دهند. البته 
تردید وجود ندارد که روند فعالیت ها و اجرای سیاســت ها 
در دولت دوازدهم تحت الشعاع شــرایط تحریمی با کندی 
و در برخی موارد توقف مواجه بــوده که نتایج آن هم اکنون 
در اقتصاد کشور به خوبی نمایان است؛ اما برخاف آنچه در 
موضوع فاینانس چین مطرح می شود دلیل عدم استفاده از 
این فرصت جذاب چیزی جز ادعای کذبی نبوده که انجمنی 
فاقد ســرمایه و تخصص ارائه داده و در این بین منافع مالی 
زیادی را به جیب واسطه گران آن سرازیر می کرده است. در 
این رابطه قائم مقام وزیر راه وشهرسازی معتقد است: رئیس 
انجمن دوستی ایران و چین که پیش از این نماینده مجلس 
و عضو کمیسیون امنیت ملی بوده یا از آن بی اطاع بوده و یا 
دلالانی که ایشان را احاطه کرده اند اطاعات غلط داده اند. 
موضوعی که به نظر می رســد در فضایی که بازار اتهام زنی و 
انداختن تقصیرها به گردن مسئولان دولت گذشته داغ است 
برخی از کاسبان تحریم که در آن زمان منافع خود را دنبال 

می کردند سعی در پاک کردن صورت مساله دارند.
 فرصت سوزی در فاینانس 50 میلیاردی

بر این اساس؛ عاءالدین بروجردی، رئیس انجمن دوستی 
ایران و چین با بیان اینکــه چینی ها در دولت آقای روحانی 

می خواستند که با فاینانس خودشان، پروژه خط 
آهن را راه اندازی کنند، گفت: متاسفانه نوع رویکرد 
و دیدگاه آقای آخوندی وزیر اسبق مسکن، اجازه 
اســتفاده از این فاینانس را نداشــت؛ چراکه وی 
تفکرات خاص خود را در توافق با اروپایی داشــت. 
وی افزود: چینی هــا حتی حاضــر بودند که 50 
میلیارد دلار فاینانــس را در ایران انجام دهد؛ ولی 
وزیر اسبق مســکن همراهی لازم را در این حوزه 
صورت نداد و حتــی چینی ها حاضر شــدند که 
15 درصد پیش پرداخــت فاینانس را هم بردارند 
و ما بعداز یکســال تنفس پرداخت را انجام دهیم. 
بروجردی با بیان اینکه وزیر اسبق مسکن، 20 روز 
هیات چینی را برد و آورد و اراده اش بر این بود که 

این فاینانس انجام نشــود؛ تصریح کرد: با این برخورد، نفر 
دوم هیات چینی به من نامه نوشت که اینگونه می خواهید 
از منافــع ملی خود دفاع کنیــد، ما هم موضــوع را با مقام 
معظم رهبری مطرح کردیم و آقای رئیس جمهور هم برای 
معاون اول حکــم زد که این موضوع را پیگیــری کنند؛ اما 
مشــکل این بود که در دولت آقای روحانی افرادی حضور 
داشــتند که معتقد به کار ایران با چین نبودند. وی تصریح 
کرد: چیــن 22 هزارکیلومتر خط اجرا شــده ریلی دارد و 
می توانند مســیر ریلی تهران- مشــهد را با قطار به مدت 
یکساعت ونیم ساپورت کنند؛ اما معاون وزیر راه و شهرسازی 
به رغم اینکه به عنوان نماینده وزارت راه و شهرسازی در سفر 
هیات ایرانی به چین حضور داشت، اما عنوان کرد که در این 
حوزه ماموریتی ندارد و بنابراین در مورد امضای این توافق 
دوباره مقاومت کرد؛ هر چند به هرحال در آن سفر سند امضا 
و ماه ها پیگیری هم صورت گرفت، اما این ســند عملیاتی 
نشد. وی اظهارداشت: سند توافق 25 ساله یک سند وسیع 
است و امروز هنر این جمع اســت که بخش های مختلف را 
که در بخش یادداشــت تفاهم است، به قرارداد تبدیل کرده 
و عملیاتی کند. امروز دولت بستر کار را برای توسعه روابط 
ایران و چین فراهم کرده است و سفیر چین نیز گفته که آغاز 
فعال شدن این ســند را کلید خواهیم زد و کمیسیون های 
تخصصی اتاق می توانند در مورد ایــن موضوع فعال عمل 

کنند. 
 انجمن فاینانس چین سابقه کار نداشت

همزمان با طرح این ادعا از سوی رئیس انجمن دوستی 
ایران و چینی اصغر فخریه کاشــان قائم مقــاوم وزیر وقت 
راه وشهرسازی نســبت به اظهارت واکنش نشــان داده و 
می گوید: آقای بروجردی به عنوان نماینده سابق در مجلس 
کشورمان و رئیس سابق کمیسیون امنیت ملی یا از قوانین 
اطاعی ندارد و یا اینکه عده ای اطاعات غلط به ایشان ارائه 
می دهند که در نهایت باعث شــده با این اظهارات جامعه را 

گمراه کند. وی ادامه داد: انجمنی که آقای بروجردی به عنوان 
ارائه کننده فاینانس بــه ایران و به وزارت راه وشهرســازی 
معرفی کرده بود انجمنی بدون ســرمایه و حضور ۸ الی 10 
بازنشسته چینی تاسیس شــده بود و این انجمن حتی یک 
روز هم ســابقه کار نداشــت. قائم مقام وزیر راه وشهرسازی 
وقت ادامه داد: آقای بروجردی به ما اعام کرد که انجمنی 
تحت عنوان فاینانس چین قصــد دارد 50 میلیارد یورو به 
ایران اعتبار بدهد و ما به ازای آن نفــت دریافت کند و ما از 
این اعتبار برای پروژه های قطار سریع السیر استفاده کنیم؛ 
اولا در همان زمان جواب ما به ایشان این بود که دولت چین 
مطلقا این موضع را قبول ندارد چراکه ما بافاصله در همان 
مقطع با سفارت ایران در چین هماهنگ کردیم و سفیر ایران 
در چین موضوع را با بانک مرکزی و دولت چین مورد بررسی 
قرار داد که نه تنها که این موضوع در دولت چین مطرح نبود 
بلکه اساسا دولت چین این انجمن را هم قبول نداشت. فخریه 
کاشان تاکیدکرد: دوم اینکه اگر چین قرار بود فاینانس 50 
میلیارد یورویــی به ایران بدهد چنین اقدامــی را با دلال و 
واسطه انجام نمی داد بلکه هزار و یک امتیاز از ایران می گرفت 
و بعد این فاینانس را در اختیار کشور قرار می داد. نکته مهم تر 
اینکه اساســا در همان زمان فاینانس های مصوب شــده با 
چینی ها برای پروژه برقی سازی قطار تهران – مشهد و قطار 
 LC سریع السیر تهران – قم - اصفهان هم با وجود گشایش
متوقف شده بود. وی افزود: نکته سوم این است که به فرض 
محال این 50 میلیارد یورو را انجمن فاینانس چین در اختیار 
ایران می گذاشــت آیا می توان بدون درنظرگرفتن بودجه 
چنین اعتباری در اختیار یک وزارتخانه قرار بگیرد؟ میزان 
فروش نفت و تقسیم درآمد آن بین دســتگاه ها در بودجه 
مشخص می شود و قطعا امکان نداشــت 50 میلیارد یورو 
به طور کامل در اختیار وزارت راه وشهرسازی قرار بگیرد. پس 
در این میان نقش سازمان برنامه و بودجه و وزارت نفت چه 
بوده است؟ مشاور امور بین الملل وزیر راه وشهرسازی وقت با 

اشاره به مخالفت بانک مرکزی با فاینانس 50 میلیارد یورویی 
بیان داشت: نکته چهارم این است که اساسا بانک مرکزی با 
این فاینانس مخالف بود و این صحبت آقای بروجردی را که 
اعام کرد آقای سیف به صورت تلفنی با این فاینانس موافقت 
خود را اعام کرده را قویا تکذیب می کنیم. در همان زمان با 
آقای سیف در این باره صحبت کردیم و رئیس بانک مرکزی 
اعام کرد که ابدا این فاینانس با این ســازوکار مورد قبول 
بانک مرکزی نیست. فخریه ادامه داد: نکته بعدی این است 
که اساسا پروژه های قطار سریع السیر یک بودجه مشخصی 
می تواند داشته باشد و ما نمی توانیم 50 میلیارد یورو در آن 
شرایط کشور را به یک پروژه اختصاص دهیم نکته مهم تر این 
بود که این افراد قصد داشتند اختیاری را بگیرند که از این 
پس هر قراردادی با چینی ها با معرفی این افراد انجام شود و 
درصدی را هم برای هر قرارداد از چینی ها دریافت کنند و این 
دلالی آشکار است. چه ضرورتی داشت که قرارداد و مذاکره 
با چینی ها با واسطه انجام شود؟ فحریه گفت: در حین همین 
مذاکرات دو نفــر خود را به وزارت راه وشهرســازی معرفی 
کردند و گفتند ما مشاوران مجمع تشخیص مصلحت هستیم. 
به آقای بروجردی اعام کردیم اساســا ایــن دو نفر و خود 
مجمع چه ارتباطی با اخذ فاینانس از چینی ها دارند؟ آقای 
بروجردی گفت این دو نفر به این دلیل در مذاکرات حضور 
خواهند داشت که به خارجی ها بگوییم رابطه با تمام ارگان ها 
خوب است و همزمان گفتیم که این موضوعات چه ارتباطی 
به انجمن فاینانس چین دارد؟ در نهایت کاشف به عمل آمد 
که یکی از همین آقایان که خود را مشاوران مجمع تشخیص 
مصلحت معرفی کردند شرکت پیمانکاری دارد که می خواهد 
با چینی ها پروژه های پیمانکاری انجام دهد. فخریه ادامه داد: 
با همه اینها آقای امینی معاون وزیر راه وشهرسازی وقت در 
سفر به چین یک تفاهم نامه ای را با این انجمن امضا کرد که 
طبق این تفاهم نامه قرار بود اعضای این انجمن مدارکی را 
دال بر اینکه آنها از طرف دولت چین توان انجام این اقدام را 
دارند و اینکه آیا اساسا این منابع را در اختیار دارند به ما ارائه 
کنند؛ اما هرچند که سه ماه مهلت داده بودیم اما در طول این 
سه ماه هیچ مدرکی به وزارت راه وشهرسازی ارائه نشد. وی 
گفت: معتقدم این حرف ها و ادعاهای آقای بروجردی یا از سر 
بی اطاعی است یا اینکه دلال هایی آقای بروجردی را احاطه 

کردند و به وی اطاعات غلط می دهند. 

روایت »آرمان ملی«  از حواشی فاینانس 50 میلیارد دلاری چینی ها:        

منافع ملی با انجمن های دلالی محقق نمی شود  
 پاک کردن رد دلالی در فاینانس غیرواقعی؟!

گزارش »آرمان ملی« از پشت پرده افزایش قیمت گوشت قرمز:  

 مافيای گوشت
 مصرف كننده را قربانی می كند

 نبض بازار؛  در دست افراد خاص
 مصرف کننده ها حیران افزایش مداوم قیمت گوش 

بــازار
خودروارزسکه و طلا

182.000.000سایپا 254.000.000111سمند 27.599LXدلار آمریکا11.850.000سکه امامی

180.000.000تیبا359.000.000دنا31.316یورو12.050.000سکه بهار آزادی

188.000.000ساینا311.000.000پژو 37.885SLX 405پوند انگلیس6.600.000نیم سکه

194.000.000کوییک 275.000.000Rپژو پارس7570درهم امارات3.700.000ربع سکه

323.000.000وانت زامیاد )آپشنال(265.000.000پژو 206 تیپ 20302لیر ترکیه2.3050.000سکه گرمی

338.000.000شاهین260.000.000رانا پلاس22.530دلار کانادا1.204.344هر گرم طلای 18 عیار

قیمت در بازار آزاد )به تومان(


